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II Riigikogu koosolek 19. detsembril 
1923 a. kell 7 p. 1. 

Kokku on tulnud 91 Riigikogu liiget. 
Koosolekut juhatab abiesimees K. 

Wirma. 
Sekretääri kohal abisekretäär J. Wahi. 
Walitsuse looshis: kaubandus-tööstus-

minister B. Rostfeld, töö-hoolekandemi-
nister ja teedeministri kohustetäitja O. 
Amberg, wälisminister Fr. Akel, rahami
nistri abi K. Rosendorf, haridusministee
riumi kooliosakonna juhataja G. Ollik. 

P ä e w a k o r d : 

1. Riigi 1923 a. lisaeelarwe nr. 2 — 
rahaasjanduse kommisjoni ettepanek. 

Koosolek algab kell 7.20 min. 

J tu h a t a j a K. W i r m a : Awan Riigi
kogu koosoleku. 

1. Päewakorra 
täiendamine. 

J. L a i d o n e r (põl): 
Arwesse wõttes, et 
täna on päewakorras 

üksainus punkt, teen ettepaneku, et 
homsest päewakorrast, mis on härradele 
Riigikogu liigetele wälja jagatud, saaks 
weel wõetud tänasesse päewakorra 
P. 12 — Eesti ja Daani-Islandi wahel 
kaubanduslikkude wahekordade korral
damiseks 7. septembril 1923 a. wahetatud 
nootede kinnitamise seadus — redakt
siooni kommisjoni ettepanek, ja p. 13 — 
Eesti-Ungari wahelise kaubalepingu lisa
protokolli kinnitamise seadus — wälis-
kommisjoni ettepanek. Järjekorra kohta 
Panen ette homse päewakorra p. 12 
wõtta tänasesse päewakorda esimeseks 
Punktiks ja homse päewakorra punkt 13 
~- kolmandaks päewakorra-punktiks, nii 
e t homsesse päewakorda jääksid järele 
weel seadused, mis on teisel ja kolman
dal lugemisel ja ka ülidkommisjoni ette
panek, mis aga seaduse tagasilükkamine 

on, sest seda ei saa mitte tänasesse päe
wakorda wõtta, kuna ta alles täna on 
wälja jagatud. 

J u h a t a j a K. W i r m a : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on r k l . L a i d o n e r'i e t t e p a n e k 
w a s t u w õ e t u d , s e e g a on p ä e 
w a k o r d s e l l e t ä i e n d u s e g a 
k i n d l a k s m ä ä r a t u d . 

2. Eesti ja Daani-
Islandi wahel kau
banduslikkude wa
hekordade korral
damiseks 7. sep
tembril 1923 a. 

wahetatud nootede 
kinnitamise seadus 

— redaktsioon. 

R e d a k t s i o o n i 
k o m m i s j o n i a ru 
a n d j a K. A s t 
(loeb): „Redaktsiooni 
kommisjon paneb et
te Riigikogule wastu 
wõtta „Eesti ja Daa
ni-Islandi wahel kau
banduslikkude wahe
kordade korraldami

seks 7. septembril 1923 a. wahetatud 
nootede kinnitamise seaduse" lõpulik re
daktsioon 'kolmandal lugemisel wastu
wõetud kujul ilma muudatusteta." 

Ma lisan juurde, et ühe muudatuse re
daktsiooni kommisjon siiski tegi, nimelt 
pealkirjas on öeldud „Eesti ning Daani-
Islandi jne." Redaktsiooni kommisjon 
pani siin „ning" asemel „ja". Redakt
siooni kommisjon ei ole seda kirjalikult 
esitanud, sest et see parandus sarnane on, 
mis puht-redaktsioonilises korras tehakse, 
ja nagu ortograafilisedki parandused 
Riigikogule ei esitata. 

J u h a t a j a K. W i r m a : ( H ä ä l e -
t c u a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on e t t e p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

3. Riigi 1923 a. 
lisaeelarwe 

nr. 2 — I luge
misel. 

R a h a a s j a n d u s e ' 
k o m m i s j o n i a r u 
a n d j a K. K o r n e l : 
Lugupeetud Riigikogu 
liikmed. Käesolewa aas

ta riigi lisaeelarwe nr. 2 iseäralduseks on 
see, et siin on muuseas üles tähendatud 
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tulud. Waremalt olid tulusummad umb
kaudselt seletuskirjas ära tähendatud, 
nüüd aga sünnitawad nad eriosa, üksik
asjalise jaotusega ja sarnasel wiisil kaht
lemata pildistawad nad palju paremini 
seda olukorda, mis lisaeelarwe sisaldab. 
Korralised tulud on kaswanud 750.857.400 
marga wõrra ja erakorralised tulud 
34.000.000 marga wõrra, kokku 784.857.400 
marga wõrra. Kui nüüd eriti tulude suu
renemist waadelda, siis näeme, et kõige-
rohkem on suurenenud metsade sissetu
lek, nimelt 116.377.000 marka. Siis tulu
maks, endiste aastate arwel makstud 
rohkem 50.000.000 marka, raudtee piletite 
müügist 43 miljonit rohkem1, kaubaweost 
35 miljonit jne. Kokku ümmarguselt 750 
miljonit. Mõned tulud on kahanenud1. 
Kõige suurema kahanemise on andnud 
transiit, nimelt 170 miljoni marga suuru
ses. Tulude suurendamise osa wõeti 
kommisjoni poolt muutmata wastu. Siin 
on tegemist arwustiku andmetega ja ei 
olnud kommisjoni! õieti mingit põhjust 
muudatusi ette wõ>tta 

Kulude wähendamine osa teeb wälja 
160.198.000, sellest korralised kulud 
158.206.000 marka ja erakorralised kulud 
1.992.000 marka. See osa wõeti muütma-
talt wastu, ainult teedeministeeriumi ette
panekul suurendati nimetatud' ministee
riumi keskasutuse palgasumma wähenda-
mist 300.000 marga wõrra, Kulude wä-
hendamise osas äratas kommisjonis tähel-
panu kohtuministeeriumi korraliste kulude 
wähenemine, nimelt on kohtuministee
riumi korralised kulud wähenenud 
9.955.700 marga wõrra ja 70% sellest 
wähenemisest teewad wälja palgad. 
Komimisjonis tekkis küsimus, mispärast 
kohtummisteerium ei ole neid summasid, 
mis temale palkadeks on määratud, ära 
kasutanud. Ja seletus, mis selle küsi
muse peäle wastuseks ette toodi, ja mille 
wastu ei waieldud, oli see, et praegused1 

palgad ei ole sarnased, mis suudaksid 
meelitada kohtu alale. Teisest küljest on 
põllutööministeeriumi maamõõdu ja hin
damise Walitsuse koosseisudes samuti ligi 
40% palkadest järele jäänud; jällegi selle
pärast, et ei ole tehnilisi jõudusid tarwili
kul määral nende kohtade peäle. Nüüd 
on asutud nimetatud' jõudude ettewalmis-
tamisele. Kokku teeks siis kulude wähe
nemine wälja 160.198.000 marka. 

Kui nüüd kulude suurendamise juurde 
minna, siis näeme, et siin korraliste 

kulude juures on peaasjalikult tegemist 
kulude ümberpaigutamisega ühest para-
grahwist teise, see tähendab, muudetakse 
nende otstarbet. Tuntawalt suurenenud 
on siin palgad, ümmarguselt 8 miljoni 
ümber. Sellest langeb 6.883.100 põllu
tööministeeriumi arwele, nimelt metsnik-
nikude palga krediidi osasse. Peale selle 
on suurenenud toetus ja arstiabi üle 9 
miljoni, nimelt 9.884.000.— Põhjuseks on 
käesolewa aasta wihmane ja külm sügis, 
mille tagajärjel haigusi palju rohkem on, 
kui harilikult. Siis on suurenenud õige 
tuntawalt weokulud, nimelt 7 miljoni üm
ber. Sellest langeb 6.030.000.— sõjami
nisteeriumi arwele. Liikuwa wara osa 
on suurenenud 14.500.000.— wõrra ja 
sellest läheb üle 6 miljoni piirituse mono-
pooli arwel rahaministeeriumile ja wälis-
ministeeriumile 4 miljoni ümber — lii
kuwa wara muretsemiseks wälisesitus-
tele. Remontideks nõuawad ministeeriu
mid 15. miljonit lisa ja sellest läheb tolli-
peawalitsusele 6.470.000.— Tollipeawa-
litsuse remontide tegemise juures selgus, 
et tolliwalitsuse hoone katused kõik jook
sewad läbi, seinad on märjad jne. Kom
misjonis sai selle peale tähelpanu juhitud 
ja küsitud ametkonna esitajalt, millal 
kawatsetakse remonti tegema hakata. 
Ministeeriumi esitaja seletas, et kewadel. 
Kommisjon leidis, et sarnane asjaajamine 
lohakas on ja soowitas nüüdseid sooje 
ilmu ära kasutada ja kohe remondi tege
misele asuda. Sõjaministeeriumis on 
kulude suurendamine eriotstarbeks ette 
nähtud, nimelt kraami ja woori warustuse 
muretsemiseks ligi 17 miljonit ja korteri-
warustuseks 7% miljonit. Teedeminis
teeriumis on kulud suurenenud weere
wate abinõude korrashoidmise alal üle 17 
miljoni. Peale selle on töö-hoolekande-
ministeeriumis suurenenud 2 ^ miljoni 
wõrra toetussummad omawalitsuse ja 
eraasutustele warjupaikade awamiseks. 

Korraliste kulude osa on kommisjon 
wähendanud 7.712.400.— suuruses ja sel
lest kärpimisest langeb kõigepealt suurem 
osa teedeministeeriumi arwele. Seal on 
kärbitud riigi rauidteedewalitsuses kant-
seleikulusid 100.000 marga wõrra, majan-
duslikka kulusid samuti 100.000 marga 
wõrra ja weerewate abinõude korrahoid-
mise kulusid 6 miljoni wõrra, sellepärast, 
et ministeeriumide esitajad ei suutnud 
nõutud summasid küllalt kaitsta. Juhin 
tähelpanu ka selle peale, et ministeeriumi 
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esitaja selle summa üleswõtmist ise ra
haasjanduse kommisjonis enam ei palu
nud. 
• Rahaasjanduse kommisjon paneb ette 

korraliste kulude suurendamise 129.565.700 
marga suuruses wastu wõtta. 

Erakorraliste kulude summa suurene
mine on suures osas sellest tingitud', et 
Riigikogu on wastawad seadused wastu 
wõtnud, mis teatud krediidi lubamisi 
eneses sisaldawäd. See summa teeb 
wälja 260.165.300.— Kõigesuurem osa 
sellest langeb teedeministeeriumi peale, 
nimelt 133,8 miljonit ja sellest tõmbas 
kommisjon maha 5,3 miljonit. Selle wä-
hendamise hulgas oli toetus „Aeronau-
tile" 5.000.000.— Niihästi alamkommis-
jon, kui ka rahaasjanduse kommisjon lei
dis, et seda summat sarnasel kujul üles . 
wõtta mitte otstarbekohane ei ole. Kom
misjon paneb ette erakorralisi kulusid 
254.865.300 marga suuruses wastu wõtta. 
Siit langeb suurem summa teedeministee
riumi arwele, nimelt 128.550.700, 
töö-hoolekandeministeeriumi arwele 
24.800.000.— ja haridusministeeriumi ar
wele üle 6 miljoni. 

Operatsioonifondide suurenemine teeb 
335.500.000 marka wälja. Nii et kokku 
kulude suurendamine oleks 579.733.000 
marka. Tulude kogusumma on 
631.327.400.—, nii et ülejääk tuludest 
teeks siis 51.594.400. 

Lisaeelarwe arutamise juures tekkis 
kommisjoni ja alamkommisjoni ning mi
nisteeriumide esitajate wahel teataw 
wastolu. Alamkommisjon juhtis tähel-
Panu selle peale, et lisaeelarwe liig hilja 
on esitatud. Riigikogule esitati lisaeel
arwe alles 11. detsembril. Rahaminis
teeriumi esitaja seletas, et hiline esitamine 
on sellest tingitud, et läinud aasta eel-
arwe-kommisjon soowiawalduse wastu 
Wõttis, et lisaeelarweid ei tule rohkem 
esitada kui kaks. Seda silmas pidades on 
rahaministeeriumi püüdnud lisaeelarwe 
esitamist wiimase silmapilgu peale lü
kata, et wõimalus oleks wiimast kui kulu 
arwesse wõtta. See wiis aga näib amet
kondadele raskusi sünnitanud olewat. 
Ametkondadele heitis alamkommisjon 
omawolilist kulutamist ette. Kellele seda 
etteheidet mitu korda tehti, on teedemi
nisteerium. See ministeerium on kulusid 
teinud, milleks temal 'krediidid puudusid1. 
Kommisjon seisab tõsiasja ees ning on 
sunnitud järele andma, kus ta kõigepa

rema meelega ei tahaks järele anda. Selle 
küsimusse wõtsin rahaasjanduse kommis
jonis üles, kuid seal seda küsimust pike
malt ei arutatud. Rahaasjanduse kommis
joni nimel teen ettepaneku seda lisaeel-
arwet I lugemisel wastu wõtta. 

L. J o h a n s o n (sd.): Austatud Riigi
kogu liikmed! Aruandja on juba tähenda
nud selle peale, et lisaeelarwe, mis õige 
suuri wäljaminekuid sisaldab, tuleks nii
sama põhjalikult läbi waadata, nagu hari
lik eelarwe ja teiseks, et ta Riigikogule 
liig hilja on esitatud, see on eelmisel nä
dalal enne istungjärgu lõppu. Kui Riigi
kogu sarnasesse seisukorda pannakse, 
siis on temal wõimatu kõiki summasid 
ja wäljaminekuid» nii kaaluda, nagu see 
tema kohus oleks. Kas siin on plaani
kindlalt talitatud wõi on siin tegemist 
mingisuguse eelarwamisega, see on kõr
waline asi ja see wabanduseks olla ei saa. 
Kui oleks Riigikogul wõimalus olnud pi
kemat aega selle lisaeelarwe juures pea
tada, ma olen kindel, et siis nii mõnigi 
wäljaminek, mida nüüd lubada tuleb selle
pärast, et ei saa küllalt temasse tungida, 
oleks tegemata jäetud. Wäljaminekute 
summasid oleks wõidud wähendada 
Riigikogu poolt, kuna tema kommisjoni! 
nüüd selleks aega ei jätkunud. Lisaeel
arwe tuleb igatahes wastu wõtta enne 
käesolewa aasta lõppu. Riigikogu kom
misjon oli sunnitud teda läbi waatama lü
hikese aja jooksul ja tagajärg on see, et 
töö põhjalikkus kannatab. Mis lisaeel-
arwesse puutub, siis on tema lubataw 
sarnasel puhul, kui aasta jooksul on üles 
kerkinud tegeliku elu tarwidustest kulud 
ja nõuded, mida tuleb rahuldada. Meile 
esitatud lisaeelarwe ei sisalda^ mitte ai
nult sarnaseid wäljaminekuid. Meie 
wõime siin ära märkida isegi sarnaseid 
summasid, mida üks wõi teine ametkond 
nõuab nüüd lisaeelarwe korras, mis aga 
1923 a. eelarwe arutamisel pika kaalu
mise järele mitte ei lubatud. Eelarwe si
saldab terwe rea ülekuluitusi ametkonda
des, mis on seadusega keelatud. Amet
konnad ei näi weel küllalt Riigikogu 
seadusi austawat, nad lubawad enesele 
kergel kael nende summade wäljaand
mise mida eelarwe korras neile tarwitada 
ei ole antud, näiteks ülekulutusi pal
kade osas, majanduslikkude kulude alal, 
päewa- ja sõidurahade alal jne. Peaksime 
ükskord ometi sinna kohta, jõudma, et 
sarnased kuludetegemised, mis eelarwes 
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ette ei ole nähtud, ära peaksid jääma. 
Aruandja tähendas, et eelarwe sisaldab ka 
muuseas ülekandmisi ühest paragrah
wisi teise, tähendab summade otstarbete 
muutmist. Ametkonnad on ka siingi sea-
duswastaselt talitanud. Wõib olla, on 
meie olud praegu sarnased, et ei saa rää
kida weel tõsiselt nende eksimiste puhul 
wastutusele wõtmisest. Aga warem- wõi 
hiljem1 peame meie sejia küsimust tõsise
malt wõtma, peame neid ametnikka, kes 
eelarwe-seadusi ei täida, wastutusele 
wõtma. 

Mina ei taha selle eelarwe puhul ar-
wustama hakata meie Walitsuse sihtjoont 
ja tegewust, milleks see eelarwe teatud 
pildi annab, seda on wõimalik siis teha, 
kui riigi 1924 aasta eelarwe Riigikogusse 
tuleb. Ma tahaksin aga ära märkida ük
sikuid nähtusi, mida oleks wõinud ka 
aruandja ette kanda. Meil on kõneldud 
meie kodumaa tööstuse tõstmisest. Kui 
meie aga oma käesolewat eelarwet waa
tame, siis näeme, et ka siin terwe rida 
selle wastu eksimisi on. Ma tooksin ai
nult mõned jämedamad näited. Näiteks, 
aktsiisi peawalitsus on asunud pudelite 
ostmisele, kuigi ei ole wastawat seadust 
weel wastu wõetud, mille alusel wõiks 
edaspidi wünamüümist korraldada, kuid 
nähtawast! on aktsiisi peawalitsusel sar
nane arwamine, et see seadus wastu wõe
takse ja ta on asunud tarwiliku inwen-
taari muretsemisele ning nõuab selleks 
lisakrediiti 6.315.000 marka. Need pude
lid on tellitud Lätist, kuid ka meie wab
rikud wõiwad neid pudelid walmistada 
ja kui meie sellele hinnale, mis aktsiisi 
peawalitsus pudelite eest maksab, juurde 
arwame weo- ja tolliraha, siis hinnawahe 
meie ja Läti wabrikute saaduste wahel 
kaob täiesti ära Ka siis, kui meie töös-
tussaadused märksa kallimad tuleksid, 
peaks meie riigiwalitsuse! küllalt teisi 
huwisid olema, mispärast just niisugused 
suuremad tellimised meie oma riigi töös-
tusettewõtete kätte antaks. Kuid sel
lest on mööda mindud. (M. M a r t n a 
(sd.) p a r e m a l e p o o l e : N ä e t e 
nüüd, et ka s o t s i aa 1 d e m o k r a a t 
k a i t s e b r a h w u s l i k k u t ö ö s -
t u s t . . . ) 

Kus on eksitud, iseäranis meie eel-
arwe-seaduse wastu suuremal mõõdul, 
see on metsade pea walitsuses. Seal on 
palkadeks, ilma et seaduslikku alust 
oleks ette nähtud, wälja antud ligi 7 mil
jonit marka rohkem!, kui on ette nähtud 

korralikus eelarwes ja nüüd tagant jä
rele pannakse Riigikogule tõsiasju ette ja 
nõutakse wastawat krediiti. Kuigi meie 
seisukohal asume, et need wäljaminekud 
sisuliselt tarwilikua olid, oleks pidanud 
walitsus warem Riigikogu poole selles 
küsimuses pöörama ja oleks pidanud met-
sawahtide palkade küsimust laiemas ula
tuses päewakorda wõtma. Praegu on 
aga sellel alal meie metsade peawalltsuses 
täielik korralagedus. Nende andmete põh
jal, mis nemad ise kommisjonis andsid, 
on metsawahte 1800 inimest. Need ini
mesed, kes metsaasjandusele lähedal sei
sawad, ütlewad1, et see arw on liig suur 
ja teiseks on palgaolud seal korratud ja 
maksetakse nii, nagu see metsaülema tu
jule wastab. Mõnel pool saab metsa
waht 14—15 tiinu maad ja 900 mk. raha-
palka, teises kohas saab ta sama palju 
miaad, kuid r ah ap alk on 2500 mk. ja mõ
nes kohas ulatab rahapalk isegi üle 
4000 mk. Niiwiisi ei tohiks edaspidi tali
tada. 

Kõigerohkem juurdekulutusi on teinud 
teedeministeerium, kuid see on üks neist 
ministeeriumidest, kelle kohta ei näi maik-
sew olewat ükski seadus, mis on awal
datud ,,Riigi Teatajas", seda on nii mit
mel puhul tulnud siit Riigikogu kõnetoo
lilt korrata ja seda näitab ka käesolew 
lisaeelarwe. Teedeministeerium teeb 
ülekulutusi mitte sajatuhandete, waid 
kümnete miljonite wiisi ja iseäralik on 
see, et kuna raudteel tegewus on wähe
nenud, transiit on palju wäiksem, kui eel
arwe kokkuseadmise juures ette oli ar
watud ja selle tagajärjel raudtee sissetu
lekud 67 miljoni wõrra on wähenenud, 
samal ajal aga kulud, niihästi weerewa 
materjaäli muretsemise alal, kui ka üldse 
administratiiw tegewuse alal on suurene
nud. Nähtawast! walitseb meie raudtee-
walitsuses mingisugune laiutamise tung, 
millele tuleb aga piir panna; meie raud-
teewalitsuse tegewus tuleb juhtida nen
desse roobastesse, mis on seadustes ette 
kirjutatud. Meie raudteewalitsus ei küsi 
kulude tegemise juures üldse rahwaesitu-
sest, olgu see kas wõi kantseleimaterjaali' 
muretsemise wõi suurema waranduse ehk 
inwentaari muretsemise puhul. Nii on, 
ilma et selleks mingisugust krediiti oleks 
küsitud, ostetud 63 kaubawagunit ja 4 
klassiwagunit. Kui selleks krediiti ei ol
nud, ei olnud ka mingisugust õigust niisu
guseid: wäljaminekuad teha. Ma jätan isegi 
selle küsimuse kõrwale, kas see otstarbe-
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kohane oli wõi mitte. Raudteewalitsusel 
ei olnud õigust 16 miljonit wälja maksta, 
kuid tema ei ole siin küsinud seadusepä-
rasusest, waid on kulud! teinud ja selle 
Põhjendamiseks toodakse ette seda, et 
need wagunid oleks muidu läinud Lätti, 
Soome wõi Wenemaale. Tähendab, pee
takse seda meie riigis wäga kahjulikuks 
nähtuseks, kui mõni meie wabrik wal
mistab saadusi wäljamaale, kuid ometi 
peaks meie tööstust katsutama sinna 
poole juhtida, et meie tööstus wõiks wäl
jamaa jaoks töötada. Kuid siin asutakse 
sootu teisel seisukohal. Näitena olgu ette 
toodud, kuidas meie raudteel laiutatakse 
salongwagunite tarwitamisega.. Meie rii
gipiirid ei ole suured, meie raudteewõrk 
on wäikene, kuid selsamal raudteeliinil on 
liikumas 12 salong waguni! . . . ( A r u 
a n d j a K. K o r n e l : 11, 11.) . . .Härra 
aruandja ütleb 11, aga kommisjonis öeldi 
— 12. ( T e e d e m i n i s t r i k o h u s t e 
t ä i t j a 0 . A m b e r g: 12.) . . . Ja neid 
wagunid, miile kohta ühel eelmisel koos
olekul öeldi, et nende tarwitamine tuleb 
riigile aastas 24 miljonit marka maksma, 
tarwitawad meie kõrgemad1 riigiametni
kud oma sõitudeks. Nad wõiksid wäga 
hästi neid ametlikka sõltusid, mis neile 
ametikonustus ette kirjutab, teha ka I ehk 
II klassi kupeedes, aga nendel on tingi
mata tarwis erawagunid, mis siis meie 
raudtee wäljaminekuid wäga tuntawalt 
suurendawad. Neid kulusid tehes ei ole 
isegi seda korda maksma pandud meie 
raudtee arwepidamises, et salongwagu
nite ja erawagunite arwestamine eraldi 
sünniks. Koik kulud kirjutatakse kokku, 
wõib olla, selle sihiga, et nende kulude 
üle mingisugust pilti ei saaks. 

Mis wäga halba muljet eelarwe-kom-
misjonis awaldas, see oli meie ehituspea-
Walitsuse tegewus, mis on niipalju kordi 
andnud jutuainet meie parlamendile ja ka 
meie ajakirjandusele. Käesolewa lisaeel-
arwe juures ei saa mitte tema tegewusest 
mööda minna. Siin olgu tüüpilise näitu
sena toodud töö-hoolekandeministeeriumi 
maja remont. Töö-hoolekandeministee-
riumile osteti maja peale selle, kui Riigi
kogus mitmel korral oli toonitatud, et riik 
ei tohiks maja OiStmisele asuda, et riik 
Peaks ise oma tarbeteks maja üles ehi
tama. Selle peale waatamata osteti 
Toompeal maja 8 miljoni marga eest ja 
see maja on sarnane, et töö-hoolekande-
ministeerium, kes sinna on paigutatud, 
teda tarwitada pikemat aega ei saa. 

Majas on 20 tuba, selle kohta aga 36 ahju, 
132 lampi wõi walgustuspunkti. Kuju
tage ette seda maja. Selle maja juures on 
1.600.000 marga wäärtuses ^põhjalikult" 
remonti teinud ehituspeawalitsus. 1924 a. 
eelarwe-komimisjon käis seda maja. waa
tamas peale selle «põhjaliku remondi", ja 
II korral ei olnud ühtegi tuba, mis ei oleks 
läbi sadanud ja mille seinad ei oleks ära 
määndunud sellega, et lagi läbi sajab. Kõik 
see ,,põhjalik remont", mida ehituspea
walitsus on teinuid, on häwitatud. Seinad 
on rikutud, laed on rikutud ja juba selles 
llsaeelarwes on 260.000 marka ette näh
tud teise «põhjaliku remondi" tegemiseks. 
Kui niiwiisi meil asju aetakse, siis mina 
arwan, meie riik peab suuri wäljamine
kuid tegema selleks, et ehituspeawalitsus 
wõiks ehituse alal oma katseid korrata. 
Wäga huwitaw oli ka tähele panna, mis
sugused ahjud on ülesse leitud meie ehi-
tuspea walitsuses. Tema on ministeeriumi 
juhataja kabinetti teinud telliskiwidest ahju 
keset tuba. See on niisugune Wene ahi, 
mis neile rahwuslikuks asjaks oli sellepä
rast, et neil hea oli seal peäl magada. 
Aga mina arwan, et meie ministeeriumis 
sarnaste Wene ahjude järele mingisugust 
tarwidust ei tunta. Teises toas oli jälile 
ahi niisuguse koha peäl, kus see käimist 
takistas, ja kui ministeerium: sisse kolis, 
tuli see ahi otsekohe teise koha peäle 
tõsta, nii et selle wana ahju aset näitab 
weel suur auk põranda sees. Ja teeni
jale oli tehtud ka keetmiskoht, kuid see 
keetmiskoht oli nii madal, (näitab käega, 
kui madal), paar telliskiwi oli kokku pan
dud. See oli kõik. Kommisjoni liikmed, 
kes seda waatasid, imestasid selle Eesti 
omapärasuse üle, mille harrastaja meie 
ehituspeawalitsus on. Kuid seesama rii
giasutuste paigutamine, mida ehituspea
walitsus praegu toimetab, on toonud meie 
lisaeelarwesse 36 miljonit kulusid. Tei
seks olgu teedeministeeriumi enese maja 
lugu. Maja osteti 4 miljoni marga eest, 
kuid remont, mis seal tehtud, on nõudnud 
üle 16 miljoni. Ja ehituspeawalitsuse esi
tajad . . . (M. M a r t n a (sd.): T ä h e n 
d a b , m a j a on w ä g a o d a w a l t o s 
t e t u d . ) ise ütlewad, et see ümberehita
mine tuli meil maksma 18.000 marka kuu-
biksüld, kuid uue ehitamine on wast kal
lim, see maksab wahest 19.000 nirk. kuu-
biksüld. Aga selle juures ei rehkendata, 
et seal on wanad seinad, et seal sama
suguseid juhtumised wõiwad korduda, 
nagu meie postipeawalitsuse maja juures 
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on, kus postipeawalitsuse ametnikud ise 
tunnistawad, et see maja hädaohtlikuks 
on saanud selleläbi, et remontide ajal on 
uksed ja aknad tehtud niiwiisi, et talad 
ripakile on jäetud. Kui meil sarnast ehi-
tuspoliitikat edasi aetakse ehituspeawalit-
su-se poolt, siis meie ei leia mingisuguseid 
piire neile wäljaminekutele, mis sellega 
ühenduses. 

Käesolewas eelarwes on ka ette näh
tud 500.000 marka jällegi meie ehituspea-
walitsusele, n imelt riigikoguhoone õue 
kanalisatsiooni allapoole ehitamiseks. 
Ehituspeawalitsus on selle õue nii mada
laks teinud, et 'kõik torud ära künnawad 
ja nüüd neid natukene madalamale tarwis 
wiia. Küsimus on, kas see aitab. Wõib 
olla järgmisel aastal tuleb lisaeelarwesse 
wõtta miljon marka selle 500.000 mk. 
asemele, et neid torusid weel allapoole 
wiia, ja siis wiimati hakatakse neid kõr
gemale, maja katusele wiima. Ma ei tea, 
missugused kullud eelarwesse weel tule
wad wõtta, kui ehituspeawalitsus ainult 
mõttekujutusi läbi püüab wiia, ja kui 
ka edaspidi sarnaseid ettewõtteid wõi
malik on meie riigi eelarwe kulul kor
raldada. Olgu tähendatud, et mina unus
tasin ära ütlemast, et see töö-hoolekande-
mmisteeriumi maja, millel 20 tuba ja kus 
64 ametnikku peawad 6^ ja wõib olla 
weel rohkem tundi päewas tööd tegema, 
et seal ühtegi õhuauku ei ole, puudub 
täiesti wentilatsioon. Ja toad on nii ma
dalad, et mitte pikakaswuga, waid kesk
mise kaswuga inimene wõib seal käe 
lakke panna. Niisuguseid maju meil os
tetakse, ja niisuguseid remonte meie rii
gis tehakse! Arwan, et kui tahetakse ku
ludega kokkuhoidlikum olla, siis wõib 
iseäranis ehituse alal, ainult seda teha, mis 
on tehtud kindla plaani järele, mis on 
tehtud järel mõeldes. Aga minul näib, et 
mõttelend ja luulelend nende „reaalini-
meste" juures, keda wähemalt inseneerid 
peaksid olema, weel suurem on, kui elu
praktika. 

Mis puutub töö- ja hoolekandeminis-
teeriumi, siis on temal eelarwe järele 
terwe rida ülesandeid teostamata jäänud, 
mis iseenesest wäga tarwilikua on. Eel
arwe arutamise puhul on* näidatud seisu
korra peäle, missuguses praegu meie pi
medad on. Meie pimedatele ei ole suu
detud awada kooli sellepärast, et puudu
wad ruumid ja nii on see kestnud aas
tast aastasse, kuid siin peaks hea taht
mise juures nii kaugele jõutama, et sellega 

hakkama saadaks ja raha peaks selle 
jaoks leiduma, et pimedatekooli awamist 
mitte kaugesse tulewikku edasi ei lükata. 
Teine tarwilik asutus, kelle tarwis nii 
mitmel korral ja nii mitmes eelarwes 
summad on üles wõetud, aga siiski teos
tamata jäänud, on meie alaealiste tütar
laste kodu. See on kodu, kus alaealised 
tütarlapsed, kes tööpuuduse all kannata-
wad, ajutist tööd leiaksid ja tarwiliku ju
hatuse all tõsisele elule ette walmistatud 
wõiksid saada. Tähendatud kodu järele 
on iseäranis peale sõda wäga tungiw tar
widus. Kuid jälle ei saada seda kodu te
gelikult ellu kutsuda ruumipuuduse pä
rast. Ka sellest raskusest peaks üle saa
dama. 

Rõõmustawaks nähtuseks on meie 
töö-noolekandeministeeriumi eelarwes 
rinnalaste- ja emadekodu asutamine. Omal 
ajal on rinnalaste ja emadekodu ehitami
seks sellekohased soowiawaldused Riigi
kogu poolt wastu wõetud. Nüüd kawat-
setakse seda kodu ehitada Nõmmele. See 
on õnnelik mõte meie töö-hoolekandemi-
nistri poolt. Ja kui töö-hoolekandeminis-
ter selle kawatsuse teoks wiib, siis wõik
sin minagi temale nii mõnegi teise patu 
andeks anda. 

T ö ö-h o o l e k a n d e m i n i s t e r O. 
Amberg: Austatud Riigikogu liikmed! 
Aruandja, härra Kornel, tähendas siin, et 
kärpimisi on korralistest kuludest kõige-
rohkem ette wõetud teedeministeeriumi 
alal. Niinelt on kärbitud teises peatükis 
§ 68. „weerewate abinõude korrashoid
mise kuludest" 6 miljonit marka. See kär
pimine, on minu arwates, sündinud aru
saamatuste põhjal. Riigikogus, kui ka 
eelarwe-kommisjonis on niisugune mulje 
saadud, nagu tarwitaks need kuulsad sa-
longwagunid iga aasta oma remonteeri-
miseks 24 miljonit marka. Ma pean tä
hendama, et see oletus tõeoludele ei 
wasta. Ma lasksin wäljawõtte teha wih
mase kahe aasta kohta, kui palju need 12 
salongwagunit ja 6 palgamaksmise wagu-
nit on oma remondi peale ära tarwitanud, 
mis järgmist näitab: 1922 aastal oli 
nende wagunite remondi peale kulutatud 
2% miljonit marka. 1923 aastal VA mil
jonit marka ja 1924 aasta eelarwes on 
ülesse wõetud selleks otstarbeks ainult 
650.000 marka. (L. J o h a n s o n (sd.): 
E g a n e e d k õ i k k u l u d ei ole.) See 
paragrahw käib just nende wagunite re-
monteerimise kohta — nii, et siin mingi-
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suguseid teisi wäljaminekuid olemas ei 
ole, nagu sellest räägitakse. Kui nüüd 
selles eelarwes 6 miljoni wõrra wähen
dada nende weerewate abinõude korras
hoidmise kulusid, siis tekib tulewa aasta 
eelarwes meil teataw puudujääk selle1! 
alal. Kui meie nüüd, peaksime tänawu 
aastal 6 miljonit wähem tarwitama re
montide peäle, mida mele tegelikult teha 
ei saa, sest, et nende weerewate abinõude 
korrashoidmise kulud tehtakse mele raud
tee peatehaste poolt ja need kulud on juba 
suuremalt jaolt tehtud. — Meil on weel 
mõned päewad aasta lõpuni järele jää
nud, aga wagunid on juba remonteeritud 
ja need kulud on tehtud, seega peame 
meie tegelikult tulewa aasta wagunite re
mondi kulude peale wähem wälja and
ma, mille tagajärjel raudteetehased on 
sunnitud töölistearwu wähendamia; nii, 
et siin on ka • tegelikult töölisteküsimu-
sega tegemist. Teisel lugemisel esinen 
mina Wabariigi Walitsuse nimel selleko
haste wastawate parandustega. Teiseks 
on kärbitud erakorralistest kuludest tee
deministeeriumi keskasutuses § 22, kus 
on ette nähtud 5 miljonit marka. Austa
tud Riigikogu liikmed, ma pean tähen
dama, et meil riigis on praegu nagu tule-
wikuski tingimata mõnesuguseid ettewõt
teid tarwis ülewal pidada, mille juures 
ma ka laewasõiduametit tähendama pean. 
Sellest laewasõiduametist on palju räägi
tud ja teda on isegi likwideerida tahetud, 
kuid meil tuleb siiski riiklikult laewasõi
duametit meie rannaliinidel toetada. Aru
saadaw on, et nad tulu esialgselt anda ei 
saa, nagu meil senni praktika on näida
nud. Ma tähendan ka selle peale, et tä
nawu aastal meie suuremad laewad „Ka-
jak" ja „Sakala" mitte kahjuga ei ole töö
tanud, waid ülejäägiga ja nende ülejää
kidest wõime meie neid kulusid, mis 
saartewahelist ühendust mannermaaga 
nõuawad, niisama ka suwituskohtadega 
katta. Kui meie nüüd edasi läheme õhu-
ühenduse peale, siis teame meie wäga 
hästi, et mele nii Lääne- kui Ida-Euroopa 
teede peäl oleme, kus ka õhuühendus on. 
Kui meie nüüd laseksime seda eraalgatu
sel asutatud aktsiaselts „Aeronauti" hin
gusele minna, siis peaksime wist tulewi
kus suuremaid ohwrid kandma, sest et 
meie peaksime ajajooksul ellu kutsuma 
kas uue eraseltsi wõi riikliku, sest et meie 
ühendust muidu käredal talwel Soome ja 
Rootsiga ei saa, kui õhuteel See aktsia
selts on wäljamaalaste silmas õige suu

res lugupidamises, sest on juhtumisi ol
nud, kus Soome aeroplaanid ei ole saa
nud ühendust luua Tallinnaga ja siit ,,Ae-
ronautilt" abi palunud, et ühendust saada, 
Austatud Riigikogu liikmeid, mina esinen 
Walitsuse nimel wastawa parandusega II 
lugemisel, et see 5 miljonit saaks üles 
wõetud. (J. T õ n i s s o n (rhw.): K a s 
a w a n s i n a ei w õ i k s a n d a ? ) Seda 
wõib ka, kui Riigikogu seda otsustab. 
Siis tahaksin ma paar sõna rkl. Johanso
nile wastata. Mis ehituspeawalitsusesse 
puutub, siis pean ma siin tähendama, et 
see walitsus on täitsa administratiiw asu
tus. Algusest peale on aga tema peäl 
praktilised ehitustööde läbiwiimised olnud. 
Mina leian, et see wiimane mitte õige 
ei ole. (J. T õ n i s s o n (rhw.): Õ i g u s.) 
See algatus sai siin tehtud selle riigikogu
hoone ehituse juures ja sel alal on tema, 
kui ehitaja edasi tegutsenud. Minu arwa
tes on palju õigem, kui iga ministeerium, 
kui temal remondid ette nähtud on, ise 
omal podrätshiku ja tehniku palkaks, kes 
neid töiid teeb ja juhib, kuna ehituspeawa-
litsus tulewikus peab olema täitsa admi
nistratiiw asutus ehituste Järelwalwega. 
(J. T õ n i s s o n (rhw.): Õ i g u s.) 

J ui h a t a j a K. W i r tn a: Sõna on 
rkl. W7eberman'il faktiliseks märkuseks. 

E. W e b e r m a n (rhws. w.): Aus
tatud Riigikogu liikmed! Faktilise mär
kusena . tahaksin tähendada järgmist, 
Mõnda märkust tehes eelarwe I lugemise 
puhul, nimetasin ma* seda, et salongwa-
gunite ülespidamine läheb raudteewalit-
susele maksma 1920 a. kalkulatsiooni jä
rele 24 miljonit aastas. Härra teedemi-
•nistri kohustetäitja tõi ette, et need ar-
wud õiged ei ole, sellepärast, et remont 
on maksnud ainult 2 ^ miljonit. Remont 
on üks wäikene osa wagunite üldkuludest, 
arusaadaw, et siin tuleb juurdte arwata 
tema jooksukulud werstade arwu järele, 
siis personaali ülewalpidamine ja muud 
kulud ning lõpuks wagunite amortisatsi
oon. Seda kõike tuleb arwesse wõtta ja 
siin on küsimus, kas saab siis wähema 
summaga walmis ja sellepärast oligi lisa-
eelarwe alamkommisjonis ja rahaasjan
duse kommis jonis see soowia w aidus 
wastu wõetud, et salongwagunid saak
sid tulewikus eraldi arwestatud. Nende 
salongwagunite peäle, kui ma ei eksi, on 
ka Riigikogus ennem tähelpanu pööratud. 
Tol ajal olla olnud peaaegu igal rongil 
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salongwagun kaasas. Nüüd peab aga üt
lema, et kuuldawasti salongwagunite 
jooksukilomeetrite arw wähem olla, kftri 
tol ajal. Kuid see summa 24 miljonit on 
wõetud 1920 aasta kohta teedeministri 
jaoks kokkuseatud ja temale esitatud aru
andest ja sellepärast need1 andmed, mis 
ma ette tõin, olid täiesti tõele wastawad. 

P. K e e r d o (töörp.): Riigi üldise 
eelarwe puhul on töörahwa ühise wäe-
rinna esitajad awaldanud oma seisukoha 
niipalju, kui sedia piiratud kõneaja tõttu 
wõimalik oli, nii praeguse Walitsuse kui 
ka eelarwe kohta üldiselt. Nii nagu eel-
arwe-kommlsjoni 'töörahwa ühise wäe-
rinna rühma esitajaid ei ole lastud, nii ei 
ole meil ka wõimalik olnud; sellest rahaas
janduse alamkommisjonist, kus seda lisa-
eelarwet arutati, osa wõtta. (E. W e -
b e r m a n (rliws. w.): T e i e e s i t a 
ja o l i ju r a h a a s j a n d u s e k o m -
m i s j on i s.) 

J u h a t a j a K. W i r m a : Palun mitte 
kohtadelt kõneleda. 

P. K e e r d o (töörp.): Sellepärast 
muidugi ei ole meil need üksikasjad teada. 
Kuid, nagu eelarwe üldse, nii peab ka see 
lisaeelarwe samade sihtide teostamiseks 
minema. Ja kuna walitsus, kellele need 
krediidid lisaeelarwes määratakse, ik
kagi sama on, siis ei saa ka töörahwa 
ühise wäerinna rühmadel teistsugust sei
sukohta selle lisaeelarwe kohta olla, kui 
see on olnud eelarwe kohta üldse. 

J. Z i m m e r m a n (töer.): Riigikogu 
on katsunud1 käesolewa aasta eelarwet 
tasakaalu wiia. Kuid nüüd on tulnud 
juba walitsusel mitme lisaeelarwega esi
neda. Sarnaste lisaeelarwetega on meie 
kulud märksa suurenenud, ja on wõima
lik, et meil selleläbi isegi raskused teki-
wad. Osa lisaeelarwes tähendatud kulu
dest on möödapääsematud, kuid teine osa 
neist kuludest on küll niisugused, mida 
oleks wõidud wäga hästi ka korralisesse 
eelarwesse paigutada wõi tegemata jätta 
kokkuhoidmise mõttes. Meil nähtawasti 
ei ole weel ametnikud ega üksikud asu
tused selle mõttega harjunud, et on tar
wis eelarwega rehkendada. Nii näiteks 
kommisjoni koosolekul ütleb keegi amet
liku asutuse esitaja, kes on autokuludeks 
bensiini rohkem ära kulutanud, kui talle 
lubatud oli, et kui teie nüüd lisaeelarwes 
neid summasid ei anna, paneme meie ta 

24 aasta eelarwesse. Tema on arwami-
sel, et niipalju kui ta kulutanud on, peab 
riik ikkagi kõik kinni maksma. Sarnane 
waade on meil wäga laialt maad wõtnud 
ja selle wastu tuleb wälja astuda. Üksi
kute ministeeriumide esitajad peaksid siin 
korda looma, et sarnaste asjadega mitte 
wälja ei tuldaks. Teises kohas pannakse 
meid lisaeelarwega sündinud faktide ette 
ja meie oleme sunnitud raha andma, mis 
oleks wõinud aga wäga hästi eelarwes 
ette nähtud olla. See tuleb kas hooletu
sest wõi millegist muust. Näiteks, minul 
on meeles, et lisaeelarwe arutamise ajal 
selgus alamkommisjonis, et tolliaitades 
wiies, kuues wõi seitsmes aidas jookse
wad katused läbi. Riigikogule ettepan
dud andmetest selgub, et ühel on küljed 
katki, teisel seinad märjad, kolmandal on 
katus üleni katki ja kaubad saawad mär
jaks. Niisuguse eelarwega tuldakse al
les nüüd nowembrikuul, kui wäljas wihma 
sajab. Mis tehti siis minewal aastal, kui 
eelarwet kokku seati. Kus olid siis need 
katused, mis läbi jooksid. Mina arwan, 
siin on lihtsalt tegemist jällegi hooletu
sega ja ministeerium ei ole mitte walwa
nud oma ametnikkude tegewuse üle. Tar
wis oleks, et meie ministeeriumid asja tõ
siselt wõtaksid ja sarnaseid nõudmisi 
meile tulewikus lisaeelarwes mitte enam 
ei esitaks. Ma saan sellest wäga hästi 
aru, et kui tormi telegraafipostid on pu
rustanud, siis nende uuendamiseks sum
masid tuleb lubada, samuti teisteks ots-
tarbeteks, mis ette nähtud ei olnud, kuid 
nende summadega, mida oleks wõidua 
ette näha, ei tohi mitte lisaeelarwes esi
neda. 

K. I p s b e r g (põl.): Lugupeetud Rii
gikogu liikmed! Juba minewal aastal, 
kui ma ei eksi, siis detsembrikuus, keer
lesid! waidlused lisaeelarwe puhul ka 
osalt õige ägedasti ehituspeawalitsuse te
gewuse ümber. Sel aastal on härra Jo
hanson jällegi etteheiteid teinud ehitus-
peawalitsusele. Ma pean ütlema, et kui 
mina läinud aastal seda eelarwet teede-
ministrina kaitsesin, siis mina juba nende 
mõtetega wälja tulin, et ehituspeawalit-
sus kohaselt organiseeritud ei ole ja et 
teda ümber luua tuleks, Siis oldi tööera
konna ridades niisugusel arwamise!, et 
ehituspeawalitsus koguni kõrgem peaks 
olema kui nimetatud ministeeriumi kesk
asutus ja toodi näiteks, et üks projekt 
olla ministeeriumi poolt kinnitatud, kuid 
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mitte ehituspeawalitsuse poolt. Mina 
näitasin sel puhul, missugune ebaarusaa-
mine see oli ja selles sihis on ka nüüd tea
tawad sammud juba tehtud. Nii on see, 
mida teedeministri kohustetäitja härra 
Amberg täna tähendas, et on otsustatud, 
kui ma ei eksi selle aasta algul, et iga mi
nisteerium peaks oma eelarwe ise te
gema, wõi laskma teda teha 'kas wõi era
arhitektide kaudu, sest see on ju wõimatu 
ehituspeawalitsusel kõik riigiasutuseid ja 
hooned korras pidada oma wähese amet-
nikkudearwu tõttu. 

Siin toodi ette, et tolliwalitsuse aidad 
jooksewad läbi. Tolliait on ka riigi hoone 
ja ei wõi nõuda, et ehituspeawalitsus oma 
kolme nelja arhitektiga kõik riigi hooned 
läbi waataks ja õigel ajal otsustaks, kas 
nad jooksewad läbi wõi mitte. Seda näe
wad ju kõigeparemini need asutused ja 
isikud, kelle käsutada need hooned on ja 
kes neid tarwitawad. Nüüd on ka ehi
tusseaduste ümbertöötamisele asutud, ma 
ei tea küll kui kaugel see praegu on, mil
lega ka selle ehituspeawalitsuse koht ja 
tema ülesanded kindlaks määratakse. 

Lubaksin omale faktilise märkuse Rii
gikogu liikme härra Johanson'i tähenduse 
kohta, mis puutub töö-hoolekandeminis-
teeriumi majasse. Ma tuletaksin ainult 
meelde, et töö-hoolekandeministeeriumi 
maja ei ole ostetud mitte ehituspeawalit
suse poolt, waid ta on ostetud töö-hoole
kandeministeeriumi poolt ja ainult üks 
wäikene summakene tema ametkonna 
ruumide parandamiseks on eelarwesse 
üles wõetud. On üles wõetud ainult 
wäiksed remondikulud, kuid ei ole mitte 
kawatsetud, nagu seda härra Johanson 
räägib, lagesid tõsta, waid laed jääwad 
ikkagi madalaks. Mis puutub nüüd härra 
Johansoni waidatesse teedeministee
riumi maja remondi kohta, siis pean üt
lema, et härra Johanson faktid täiesti eba
õigelt ette on toonud. Kui härra Johan
son räägib, et maja ühes remondiga lä
heb maksma 19. miljonit, siis unustab 
härra Johanson ära, et siin ei ole mitte 
tegemist ainult parandustöödega, waid 
seal on täiesti uued osad juurde ehitatud. 
Nii on seal ehitatud kojamehe korter, siis 
garaashid, puukuurid ja elukorterid ja 
Peäle selle weel katuse alla terwe kord, 
nii et maja, mis enne kahekordne oli, 
nüüd kolmekordseks on tehtud. Wõib 
öelda, et ehituse kubatuur on peaaegu 
kahekordseks muutunud. Mina mäletan, 
kui eelarwe mulle kinnitamiseks ette 

pandi, see oli weel minu ministriks olles, 
siis tuli nii wälja, et kui meie kõik need 
uuesti juurdeehitatud hooned kaasa 
arwame, siis tuleb üks kuubik-
süld hoonet maksma 10.000 marka, 
kuna aga uus hoone oleks maksma 
tulnud 18.000 kunni 19.000 marka kuu-
biksüld. Peäle selle jääb weel suur 
krunt rahukohtuihoone kõrwal üle, ühes 
wäikese majaga, mida tarwis wõib tulla 
rahukohtuhoone laiendamisel. Sellest siis 
näeme, et kalkulatsioonide järele oli see 
kawatsus igatahes täiesti asjalik ja ka
sulik, ning mis peaasi, teda sai ruttu 
läbi wiia. Kui keegi Riigikogu liigetest 
wõtaks waewaks ja astuks sisse teede
ministeeriumi ruumidesse, siis teie näek
site, missuguses wiletsas olukorras seal 
ametnikud töötawad. Ei olnud ühtegi ka
binetti, nõupidamise toakest. Kui kom
misjon wõi mingisugune nõupidamine 
kokku astus, siis ei jäänud muud üle, kui 
ära minna ja oma kabinetti selleks wa
bastada, wõi; kui ei saanud oma kabinetti 
wabaks teha, siis pidi kantseleist üks 
tuba wabaks tehtama ja ametnikud jällegi 
ei saanud korralikult töötada, kui mingi
sugune kommisjon seal istus. Nii et selle 
wana maja ostmisega lahendatakse küsi
mus rutuliselt ja kui ma ei eksi, siis saab 
jaanuarikuus see maja walmis ja minis
teerium wõib uude korterisse sisse ko
lida, kus temal tarwilikud ruumid, mis 
tõesti kõlbulikud on, ja ametnikud saawad 
oma aega kasulikult ära tarwitada. Kal
lim ta ei ole, igatahes on see ettewõte 
odawam' kui uue hoone ehitamine. Nii et 
selle krediidi wastuwõtmisel ei peaks 
mingisugust kahtlust olema töö-hoole-
kandeiministeeriumi, kui ka teedeministee
riumi hoonete parandamiseks. 

L. J o h a n s o n (sd.): Ma ei ole 
mitte öelnud, et töö-hoolekandeministee
riumi maja on ehitatud ehituspeawalit
suse poolt. Ma ütlesin, et see maja on 
ostetud 8 miljoni marga eest ja et see 
maja nii halb on, et ta ei kõlba sellele 
ametkonnale. Olen weel öelnud, et re
mondiks läks 1.600.000 marka, aga kui 
sisse asuti elama, siis leiti, et teisel kor
ral ühtegi seina ja lage ei ole korras, et 
kõik laed olid läbi jooksnud ja ka seinad 
ära rikkunud. Ja kui härrad Riigikogu 
liikmed soowiksid ise sellest pilti saada, 
siis ma arwan, et töö-hoolekandeminister, 
wõib olla, isegi selleks soowi awaldab, et 
mindaks nelki ruume ometi waatama. 
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( T ö ö - h o o l e k a n d e m i n i s t e r O. 
A m b e r g : T e i e k ä i s i t e W a a t a 
ni a s.) Ja ma arwan, et see oleks wäga 
soowitaw, et igaüks Riigikogu liigetest 
läheks ja waataks. 

Mis puutub teedeministeeriumi ma
jasse, siis tõin ma ette ehituspeawalit-
suse andmed, mis nemad kommisjonis esi
tasid. Kommisjonis öeldi, et maja ümber 
ehitades tuli iga fcuubiksüld 18.000 marka 
maksma, kuid uus tuleks 19.000 marka. 
Siin ei ole mitte tähtis, kas on juurde ehi
tatud midagi, waid see, kui palju tuli kuu-
biksüld maksma ümberehitamise juures 
ja kui palju tuleb maksma uus. See wahe 
on siin tähtis, aga mitte see, kas mõned 
uued kõrwalhooned on juurde ehitatud 
wõi mitte. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Lõpusõna 
on aruandjal. 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Härra Jo
hanson tähendas, et aktsiisi peawalitsus 
on asunud kawatsuse teostamisele, nimelt 
awada wiinamüüki pudelites, ilma et te
mal selleks seaduslik alus oleks olnud. Kuid 
minu arwates on wiinamüük pudelites 
wõimalik ka praeguse tshekisüsteemi põh
jal. See kawatsus oli rahaministeeriumil 
juba Asutawa Kogu päewil, aga ta ei saa
nud seda mitte teostada pudelite puuduse 
pärast. 

Mis puutub pudelite tellimisesse Lätist, 
siis seletasid alamkonimisjonis rahaminis
teeriumi esitajad, et meie olime sunnitud 
osalt neid Lätist tellima, sellepärast, et 
meie oma wabrikud ei suutnud neid tar
wilikul arwul soowitud kiirusega walmis
tada. Mis hinnasse puutub, siis 'kui Läti 
pudelite peält toll maha arwata, saak
sime peaaegu sama hinna, mis oma wab-
rikute pudelid maksma tulewad. Iseene
sest mõista peame asuma seisukohal, et 
kõike, mis wõimalik oma wabrikutest 
osta, peaksime loomulikult sealt ostma, 
kuigi saaduste hind wälisturu hinnast kal
lim. Kuid 'ka siin peab oma piir olema, 
näiteks ostab Rootsi walitsus siseturult 
oma tarwidused, kuid ainult siis, kui sise
turu ja wälisturu hinnawahe mitte üle 
25% ei tõuse. 

Siis seletas härra Johanson, et met
sade peawalitsus on metsnikkude palga-
määramisel ilma seadusliku aluseta tali
tanud. Alus on siiski olemas. Palgasea
duse järele kõigub metsnikkude pafk 500 
ja 3.700 marga wahel. Palk on wõetud 

selle järele, kuidas kellelgi maad on tar
witada. 3.700 marka saawad need, kel
lel maad ei ole, kellel aga maad on, sellel 
hinnatakse maa tema wäärtuse järele ja 
selle järele määratakse loomulikult ka 
palk. Nii on metsnikkude keskmised: pal
gad, kes maad on saanud, mitte rohkem 
kui 1850 marka. Muidugi mõista wõib 
siin üksikutel juhtumistel eksimisi ette 
tulla, aga igatahes sarnaseid üksikuid juh
tumisi ei saa mitte üldistada. 

Edasi tähendas härra Johanson, et 
teedeministeeriumi kulud ja transiit on 
wähenenud, kulud aga on siiski suurene
nud. Heidab teedeministeeriumile laiuta
mise tungi ette. Alamkommisjonil oli 
raske nii lühikese aja jooksul lisaeelarwe 
suuri summasid põhjalikult läbi kaaluda 
ja wahest wõis kommisjonis tunne tek
kida, et laiutamisega teedeministeeriumis 
tegemist on. Ma waidlen wastu härra 
teedeminister Ambergale selles mõttes, 
nagu oleks alamikommisjon § 68 summast 
6 miljonit maha wõtnud salongwagunite 
pärast. Kommisjon nõudis teateid, palju 
tegelikult kulutatud on ja meie ei saanud 
küllalt mõjuwaid seletusi seks, et seda 
summat oleksime wõinud wastu wõtta. 
Nii oli see asjakäik kommisjonis. Salong-
wagunite asjus on härra teedeminister 
juba seletust andnud. Mis puutub töö-
hoolekandeministeeriumi ahjudesse, siis 
nende kohta andmeid kommisjonis ette 
tooduid' ei ole ja loomulikult ei saa mina 
kommisjoni aruandjana ka selle peale 
wastata. Teedeministeeriumi maja ost
mise arutamisel ei salganud ehituspeawa-
litsuse esitajad, et selle maja ümberehi
tamise juures just sellepärast nii palju 
tööd oli, et maja seinad wäga lagunenud 
olid' ja neid wäga põhjalikult kinnitada 
tuli, sinna sisse palju rauda ja muud mu-
terjaali matta, mis ehituse loomulikult 
kalliks tegi. Suurem osa sellest summast 
oli aga eelkrediidi näol juba kewadel Rii
gikogu poolt lubatud. Mis puutub posti-
peawalitsuse majasse, siis arutati seda 
küsimust ka alamkommisjonis ja seal 
toodi ette, et weneajal on selle maja ehi
tamisel nähtawasti niisket materjaali tar
witatud, mis talad niisuguseks on teinud, 
et nad sisse kukkuda ähwardawad. Pea
legi on niihästi weneajal kui ka meie 
päewil seinte läbilõhkumisi ette wõetud. 
Alamkommisjonis awaldati soowi, et tu
lewikus enam seintelõhkumisi ette ei 
wõetaks. Loodetawasti on wastaw amet
kond ise ka huwita tuid' sellest, et maja 
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taile kaela ei kukuks. Mis puutub „Aero-
nautile" määratud summa kärpimisesse, 
siis arwati rahaasjanduse kommisjonis, 
et 'kui kommisjonis hakatakse meie õhu-
Iaewanduse tähtsust tõendama, siis oleks 
see lihtsalt lahtisest uksest sisse murd
mine. Kommisjon ei leidnud wõimaliku 
olewat seda summat toetusena üles Wõtta. 
Selle juures selgus, et teedeministri esi
algse kawatsuse järele pidi riik 10-mil-
jonilise summaga „Aeronauti" osanikuks 
hakkama. See oleks kommisjonile was-
tuwõetawam olnud. 

Mis puutub Riigikogu liikme Keerdo 
seletusesse, et tema rühmal polnud wõi
malust lisaeelarwega tutwuneda, siis ei 
näi see seletus põhjendatud olewat, sest 
härra Keerdo parteikaaslased on raha
asjanduse kommisjoni liigeteks. Mis puu
tub aga sellesse, et tema parteikaaslased 
alamkommisjonis ei olnud esitatud, siis 
tuleb meeles pidada, et selle liigete arw 
kõigest wiis oli, nii et % rahaasjanduse 
kommisjoni liigetest alamkonrmisjoniist 
wälja pidid' jääma. Sellejuures pidid sealt 
ka mõned rühmad wälja jääma. Härra 
Zimmerman puudutas üldiselt wahekorda 
kommisjoni ja Walitsuse esitajate wahel, 
tähendades, et kuludega on algus tehtud, 
ilma et selleks summasid määratud oleks, 
mis nüüd paratamata tagant järele maksta 
tulewad. Juhtisin tähelpanu selle peäle, 
et see küsimus rahaasjanduse kommisjo
nis ligema arutamise alla ei wõetud. Loo
mulikult tekib sama küsimus 1924 a. riigi 
eelarwe arutamise juures. Ja ma usun, 
et 1924 a. eelarwe-kommisjon selles kü
simuses seisukohta wõtab. 

J u h a t a j a K. W i r m a : Ettepanek 
on tehtud 1923 a. lisaeelarwe nr. 2 I lu
gemisel wastu wõtta. ( H ä ä l e t a t a k 
se). N ä h t aw a e n a m u s e g a on r i i g i 
1923 a. l i s a e e l a r w e nr. 2 I l u g e 
m i s e l w a s t u w õ e t u d . 

A r u a n d j a K. K o r n e l : Teen ette
paneku riigi 1923 aasta lisaeelarwe nr. 2 
wõtta II lugemisele, ilma kodukorras et
tenähtud kolmepäewalisest tähtajast kinni 
pidamata. 

J u h a t a j a K. W i r m a : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on o t s u s t a t u d 1923 a. 1 i s a e e 1 -
a r w e nr. 2 w õ 11 a II l u g e m i s e l e 
i l m a k o l m e p ä e w a l i s t t ä h t a e g a 
p i d a m a t a . 

4. Eesti-Ungari W ä l i s k o m m i s -
wahelise kauba- j o n i a r u a n d j a H. 
lepingu lisapro- L a r e t e i : Eesti-Unga-
tokolli kinnita- ri waheline kaubaleping 
mise seadus — on alla kirjutatud ok-

1 lugemisel. toobrikuul 1922 aastal 
ja wastu wõetud Riigi

kogu poolt 7. märtsil 1923 aastal. Juba 
sel ajal, kui see leping ratifitseerin, tehti 
Ungari riigi esitaja poolt ettepanek mõ
nesuguseid muudatusi ette wõtta selles 
lepingus. Need muudatused on nüüd 
lisaprotokolli näol Wabariigi Walitsuse 
poolt sõlmitud ja Riigikogule esitatuid. 
See lisaprotokoll sisaldab ühelt poolt 
puhtredaktsioonilisi muudatusi ja teiselt 
poolt üksikute artiklite seletusi ja wäik-
seid muudatusi. Esimene muudatus käib 
artikkel 6-da kohta, kus õieti tegemist 
on ühe trükiwea parandamisega; nimelt 
on artikkel 6-das wiimane lause järg
mine: Tema keelab nende kaupade laos 
hoidu, wäljawedu, ümbertöötamist, müüki, 
samuti ka müügile wäljapanemist, mis 
reise lepinguosalise poolt antud seadus
tele wõi määrustele wastukäiwaid regio-
naal-nimetusi kannawad. See sõna „was-
tukäiwaid" on parandatud. See sõna on 
prantsuskeelses tekstis „conformement", 
mis tähendab „wastawaid", selle seaduse 
määrustele wastawaid nimetusi, kuna 
selle sõna asemel tema mõiste ja ka ees
tikeelse teksti järele tuleks sõna „contrai-
rement", nii et artikkel 6 lisaprotokollis 
parandab selle trüki- wõi õigemini redi
geerimise wea, mis lepingu sisse on juh
tunud, kuna ta sisulist muudatust ei too. 

Artikkel 17-da juurde on lisatud tõl
gitsemiseks kaks punkti, millest esimene 
kordab peaaegu sedasama, mis artikkel 
17-däs lepingus leidub, kuna teine punkt 
teeb wäikese täienduse, nimelt selles 
mõttes, et Eesti wabariigist Ungari ku
ningriiki, wõi selle kaudu mõnda kol
mandasse riiki saadetawad kaubad ei 
saa samasugustel tingimistel Ungari raud
teedel nii saatmise kui ka transpordi mak
sude wõi awalikkude takside ning mak
sude suhtes wähemsoodustatud ümber
käimise osaliseks, kui samasugused kau
bad, mis saadetud Ungarist wõi kolman
dast riigist samas sihis ja samal liinil. 

Seesugune põhimõte wõetakse tarwi-
tamisele ka Eesti raudteedel kaupade 
kohta, mis saadetud Ungarist Eestisse, 
wõi Eesti kaudu kolmandasse riiki. Le
pingus on see enamsoodustuse punkt 
raudteedel ja weeteedel liikuwa kauban-



2319 P R O T O K O L L N R. 58 (38) 2320 

duse kohta ka sees, kuid! puudub lisan
dus, mis ära määrab kaupadeliikumise 
sihi ja liini. See muudatus on Ungari 
poolt sisse wõetud sellepärast, et Ungari 
seotud on Trianoni rahulepinguga, mille 
järele ta liitlastele on sunnitud andma 
teatuid enamsoodustusi, mis temale peale 
on sunnitud rahulepingu järele ja mida 
tal wäga raske on anda teistele lepingu
osalistele. Et see Eesti-Ungari wahel 
sõlmitud kaubalepingu punkt ei annaks 
liitlastele wõimalust 'kasutada seda oma 
kasuks, siis on wõetud sisse kaubaliiku-
mise sihi ja liini äramääramine, mis sisu
liselt lepingusse mingisugust muudatust ei 
too, kuid, nagu ma nimetasin, see taSkis-
tab neid soodustusi edasi andma Trianoni 
rahulepingu järele liitriikidega. 

Siis on artikkel 19-da juurde wõetud 
lisa, kus üles loetakse, missugustel juhtu
mistel wõidakse keelusid ja kitsendusi 
maksma panna transiitweos. On juurde 
lisatud, peale lepingusolewate punktide, 
nimelt: riikliku julgeoleku kindlustami
sega; terwishoiu politsei motiiwidega, wõi 
kaitsega külgehakkawate taudide ja hai
guste wastu; selle asjaoluga, et küsi
muse all olewad kaubad riikliku mono-
pooli objektiks on; tarwidusea maksma 
panna wäljamaalt päritolewate kaupade 
kohta teatawaid keelusid wõi kitsendusi, 
mis sisemiste seadustega maksma on pan
dud wõi tulewikus maksma pannakse 
samasuguste kodumaaliste kaupade müü
gile laskmise wõi sisemaal tarwitamise 
kohta; siia juurde on lisatud nüüd, et 
neid keelusid ja kitsendusi wõib maksma 
panna ka erakorraliste majanduslikkude 
olude tõttu. See on maksew niihästi Un
gari kui ka Eesti kohta ja see põhimõte 
on sisse wõetud ka wastuwõetud Bart-
seloona konwerentsil, mis käsitab waba 
transiiti ja millega on ka ühinenud Wa
bariigi Walitsus ja mis esitatud on Riigi
kogule ratifitseerimiseks. Kuna see uuen
dus wastastikast iseloomu kannab, siis 
on tema tähtsus nii ühele kui teisele rii
gile ühesugune ja ühewääriline. Siis on 
tehtud muudatus lisa b juurde. Selle jä
rele on Eesti õigustatud Ungarisse sisse 
wedama iga aasta 40 wagunit tekstiilai-
neid ja need tekstiilainete sordid on ka 
ära määratud kaubalepingus. Siin on 
Ungari palunud muudatust ette wõtta 
selles mõttes, et täpsemalt ära määrata 
neid Ungari tollitariifi paragrahwe, mille 
punktide alla wastawad kaubaliigid käik
sid. See on jällegi selleks, et seda enam-

soodustust. mis Eestile on antud, nimelt 
40. waguni tekstiilainete sissewedu aas
tas, mitte ei saaks ära kasutada liitlased 
wastawa rahulepingu põhjal ja ära kasu
tada nii, et nemad sisse weaks mitte neid 
kaupu, mis Eesti weab, waid kõrgehinna-
lisi ja luksusainete iseloomuga tekstiilai-
neid, sest rahulepingu järele oleks wõi
malik tõlgitseda sarnaselt, kui aluseks 
wõtta Eesti-Ungari kaubaleping. Siin on 
õieti tariifi paragrahwide täpsema ära
määramisega tegemist, kuna see kontin
gent kaupu, mis Eestile wäljaweoks on 
määratud, tähendab, mis Ungari on luba
nud Eestist sisse wedada selle kaubale
pingu põhjal, jääb sisuliselt sellekssamaks 
ja ka arw jääb endiseks, nimelt 40 wa
gunit aastas. 

See muudatus ei ole ka meie tööstu
rite poolt, kes otsekohe tekstiilainete 
wäljaweost huwitatud on, mitte wastu-
waidlemist leidnud. 

Ungari poolt on weel ettepanek teh
tuid ka wineerkaupa, mis lepingu järele 
Eestist Ungarisse wõib wedada, lepingust 
wälja jätta. Kuid sellega ei ole meie 
walitsus nõus olnud ja lõpuks läbirääki
miste tagajärjel on see punkt wälja jää
nud. Weel on punkt sisse wõetud, mille 
järele Eesti walitsus deklareerib, et ta 
walmis on loobuma kaupade sisseweost, 
mis ülemaltähendatud kaubalepingu lisa 
c-es üles on loetud. Need on toored 
lehmanahad, präpareerimata, kuiwad ja 
kuiwalt soolatud. Kuna õieti meie töös
tuse seisukohalt otstarbekohane ei ole 
tooreid nahku wälja wedada, siis on 
Wabariigi Walitsus selle soowiawalduse 
Ungari Walitsuse poolt arwesse wõtnud 
ja selle eripunktina lisaprotokolli üles 
wõtnud. 

Wäliskommisjon, seda lisaprotokolli 
läbi arutades on leidnud, et see lisapro
tokoll sisuliselt suuri muudatusi Eesti-
Ungari kaubalepingusse ei too, kuna tema 
Ungarile teatud wõimalused annab kah
julikku sissewedu mujalt 'riikidest keelata, 
mis põhjusel poliitiline wahekord Ungari 
riigiga kujuneks paremaks ja oleks kasu
lik Eestile. Wäliskommisjoni nimel teen 
ma ettepaneku Eesti-Ungari wahelise kau
balepingu lisaprotokolli kinnitamise sea
dus esimesel lugemisel wastu wõtta. 

J u h a t a j a K. Wirma: ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a e n a m u s e g a 
on s e a d u s I l u g e m i s e l w a s t u 
w õ e t u d . 



2321 P R O T O K O L L NR. 58 (38) 2322 

A r u a n d j a H. L a r e t e i : Teen et
tepaneku selle seaduse I ja II lugemise 
wahel 3-päewalist tähtaega mitte pidada. 

J u h a t a j a K. W i r m a : ( H ä ä l e 
t a t a k s e . ) N ä h t a w a - e n a m u s e g a 
on e t t e - p a n e k w a s t u w õ e t u d . 

5. Järgmise koos
oleku aja ja päe

wakorra kind
laksmääramine. 

K. K o r n e l (rhw.) : 
Teen ettepaneku täna 
weerandtunni pärast 

peäle käesolewa 
koosoleku lõppu: mää

rata teine Riigikogu koosolek ja ipäewa-
korda wõtta järgmised punktid: 

1. Eesti-Läti täiendawa piirilepingu 
kinnitamise seadus — II lugemisel. 

2. Eesti-Läti wastastikuate nõudmiste 
õiendamise kokkuleppe kinnitamise sea
dus — II lugemisel. 

3. Eesti-Läti majandus- ja tolliuniooni 
eellepingu kinnitamise seadus — II luge-, 
mi sel". 

4. Sadamamaksude kohta käiwa Eesti-
Läti wahelise konwentsiooni kinnitamise 
seadus — II lugemisel. 

5. Eesti-Läti kaitseliidu lepingu kin
nitamise seadus — II lugemisel. 

6. Eesti-Ungari wahelise kaubalepingu 
lisaprotokolli kinnitamise seadus — II 
lugemisel. 

7. Posti-telegraafi-telefoni maksuide 
arwestamise korra muutmise seadus — 
II lugemisel. 

8. Eesti-Saksamaa wahelise esialgse 
majanduskokkuleppe kinnitamise seadus 
— II lugemisel. 

9. Patendimaksu seadus — II luge
misel. 

10. Eesti-Daani wahelise tööstuslik
kude leiduste, joonistuste ja mudelite kait-
sekokkuleppe kinnitamise seadus — III 
lugemisel. 

11. Eesti-Daani wahelise kauba- ja 
tööstusmärkide kaitsekokkuleppe kinnita
mise seadus — III lugemisel. 

12. Eesti-Luksemburgi wahelise kauba-
ja tööstusmärkide deklaratsiooni kinnita
mise seadus — III lugemisel. 

13. Riigiasutuste 1923 a. krediitide 
sulgumise seadus — III lugemisel. 

14. Eelkredlitide awamise ja tarwita-
mise seadus — III lugemisel. * 

15. Napside ja likööride walmistamise 
ja müügi seaduse muutmise seadus — III 
lugemisel. 

16. Walla Omawalitsuste 1923 a. puu
dujääkide katmise seadus — III lugemisel. 

17. 1915 a. 9. jaanuaril antud kapi-
taalide pealt wõetawa maksu muutmise 
seadus — III lugemisel. 

18. Wene ajutise Walitsuse poolt 29. 
juulil 1917 a. antud määruse VI osa § 2 
äramuutmise ja wangistusseaduse § 363 
maksmapanemise seadus — III lugemisel. 

19. Riigi 1923 aasta lisaeelarwe nr. 2 
— II lugemisel. 

J u h a t a j a K. W i r m a : On ettepa
nek tehtud weerandtunni pärast uus Rii
gikogu koosolek määrata ja päewakorda 
wõtta need seadused, mis rkl. Kornel ette 
kandis. ( H ä ä l e t a t a k s e . ) N ä h t a w a 
e n a m u s e g a on e t t e p a n e k w a s 
tu w õ e t u d . 

Päewakord on läbi, 
Lõpetan koosoleku. 
Koosolek lõpeb kell 8.45 min. 

Algkirjale alla kirjutanud: 

Riigikogu abiesimees K. Wirma. 

Abisekretäär J. Wahi. 




